

ONE TRADE AFRICA

RABAT FORUM: Operationalising the AfCFTA in North Africa

Inaugural session



Moulay Hafid Elalamy
Minister of Trade, Industry,
Investment and Digital
Economy
Kingdom of Morocco

English

Mr. Moulay Hafid Elalamy is Minister of Industry, Trade, Investment and Digital Economy, He is graduate in information systems from the University of Sherbrooke, Moulay Hafid Elalamy began his professional career in Canada as a senior advisor to the Quebec Ministry of Finance before moving to hold the position of Director of Information systems within a Canadian insurance company.

Back to Morocco, Moulay Hafid Elalamy joined the ONA group where he held the position of General Secretary, and General manager of its insurance subsidiary at the same time. In 1995, he created his own company, a key operator in the services sector (finance, insurance, assistance, consumer credit).

French

Mr. Moulay Hafid Elalamy est ministre de l'Industrie, du Commerce, de l'Investissement et de l'Economie numérique.

Diplômé en systèmes d'information de l'Université de Sherbrooke, Moulay Hafid Elalamy a entamé sa carrière professionnelle au Canada en tant que conseiller senior auprès du ministère des Finances du Québec puis en tant que directeur de systèmes d'information au sein d'une compagnie d'assurance canadienne.

De retour au Maroc, Moulay Hafid Elalamy rejoint le groupe ONA où il a occupé le poste de Secrétaire Général, et de Directeur général de sa filiale Assurance en parallèle. En 1995, il a créé sa propre compagnie, opérateur clé des métiers de service (finance, assurance, assistance, crédit à la consommation).



Taieb Baccouche
Secretary General
Arab Maghreb Union

English

Mr. Taieb Baccouche is the current Secretary General of the Arab Maghreb Union (UMA). He is at the same time an associative actor, human rights activist and trade unionist. A brilliant academic, writer, but also statesman, Taieb Baccouche was able to deploy brilliantly within the post-revolutionary transitional government, being Minister of Foreign Affairs, Minister of National Education, and spokesperson for the Government. Holder of a state doctorate in general and applied linguistics and an aggregation in Arabic, he has held several academic positions and contributed to numerous publications.

French

M. Taieb Baccouche est l'actuel Secrétaire Général de l'Union du Maghreb Arabe (U.M.A.). Il est à la fois un acteur associatif, un militant des droits de l'Homme, et un syndicaliste. Universitaire brillant, écrivain, mais aussi homme d'Etat, Taieb Baccouche a su déployer avec brio au sein du gouvernement de transition post-révolutionnaire, en étant Ministre des Affaires Etrangères, Ministre de l'Education Nationale, et porte-parole du Conseil des Ministres. Titulaire d'un doctorat d'Etat en linguistique générale et appliquée et d'une agrégation d'arabe, il a occupé plusieurs postes universitaires et a contribué à de nombreuses publications.



Pamela Coke-Hamilton
Executive Director
International Trade Centre
(ITC)

English

Ms. Pamela Coke-Hamilton has been Executive Director of the International Trade Center since October 1, 2020. Ms. Coke-Hamilton has extensive experience and expertise in capacity building related to trade and sustainable development. She has a deep understanding of the challenges facing vulnerable economies such as small island developing states and least developed countries. Ms. Coke-Hamilton has worked extensively with the private sector in Africa, the Caribbean and Pacific countries and universities to develop institutional strength within Member States. She also created the Women Empowered Through Export (WeXport) to address the disadvantages faced by women entrepreneurs in accessing markets.

Ms. Coke-Hamilton holds a JD from Georgetown University Law School in Washington, DC, and a BA in International Relations and Economics from the University of the West Indies, Kingston, Jamaica.

French

Mme Pamela Coke-Hamilton est directrice exécutive du Centre du commerce international depuis le 1er octobre 2020. Mme Coke-Hamilton possède une vaste expérience dans le renforcement des capacités liées au commerce et au développement durable. Elle a une compréhension approfondie des défis auxquels sont confrontées les économies vulnérables telles que les petits États insulaires en développement et les pays les moins avancés. Mme Coke-Hamilton a beaucoup travaillé avec le secteur privé en Afrique, les Caraïbes et le Pacifique, et au sein d'institutions universitaires pour renforcer les structures institutionnelles au sein des États membres. Elle a également créé WeXport (Women Empowered Through Export) pour remédier aux désavantages rencontrés par les femmes entrepreneurs pour accéder aux marchés.

Mme Coke-Hamilton est titulaire d'un doctorat en droit de l'Université de Georgetown à Washington, DC et d'un bachelors en relations internationales et en économie de l'Université des Antilles, à Kingston, en Jamaïque.

Update on the AfCFTA current status



Ali Mohamed
Director of Trade and
Competition
AfCFTA Secretariat

English

Mr. Mohamed Ali was appointed as the first Director of Merchandise Trade and Competition at the Secretariat of the African Continental Free Trade Area (AfCFTA) in February 2021. Previously, Mr. Mohamed Ali was Director of Relations with Africa at the Ministry of Trade and Industry and Deputy Chief Negotiator for Egypt in the negotiations of the Agreement establishing the AfCFTA. Mr. Ali was born and raised in Cairo. He obtained a bachelor's degree in commerce, accounting and business management from the University of Cairo, Egypt. He obtained a MA in Development and Public Policy from KDI School of Public Policy and Management, Seoul / South Korea.

French

M. Mohamed Ali a été nommé premier Directeur du Commerce des Marchandises et de la concurrence au niveau du Secrétariat de la zone de libre-échange continentale africaine (ZLECAf) en février 2021. Auparavant, M. Mohamed Ali a été directeur des relations avec l'Afrique au ministère de Commerce et d'Industrie et négociateur en chef adjoint pour l'Égypte dans les négociations de l'Accord établissant la ZLECAf. M. Ali est né et a grandi à Caire. Il a obtenu un bachelors en commerce, comptabilité et en gestion d'entreprise de l'Université du Caire, en Égypte, ainsi qu'un Master en développement et politique publique de la KDI School of Public Policy et Management, Séoul / Corée du Sud.

ALGERIA



Khaled Bouchelaghem
Director General of Foreign Trade
Ministry of Trade
People's Democratic
Republic of Algeria

English

With 25 years of professional career, Mr Khaled BOUCHELAGHEM became, in 2018, General Director of Foreign Trade at the Ministry of Commerce. He is currently:

- member of the Group of negotiators in charge of Algeria's accession to the WTO, in charge of aspects related to market access for goods, evaluation
- Member of the Working Group in charge of evaluating the Algeria-European Union Association Agreement.
- Main negotiator within the framework of the African Continental Free Trade Area (AfCFTA).

French

Avec 25 ans de carrière, Mr Khaled BOUCHELAGHEM est depuis 2018 Directeur Général du Commerce Extérieur au Ministère du Commerce. Il est notamment :

- membre du Groupe de négociateurs en charge du dossier d'accession de l'Algérie à l'OMC, sur les volets accès au marché des marchandises, et de suivi et évaluation
- Membre du Groupe de travail en charge de l'évaluation de l'Accord d'association Algérie-Union européenne.
- Négociateur principal dans le cadre de la Zone de Libre Echange Continentale Africaine (ZLECAf)

EGYPT



Ibrahim ElSeginy
Deputy Minister Economic Affairs
Ministry of Industry, Trade
and Small Industries
Republic of Egypt

English

Mr. Ibrahim ElSeginy is currently the Deputy Minister for Economic Affairs. He has more than 25 years of experience in trade and industry. He has been part and led many trade negotiations as part of the Government of Egypt. He also distinguished himself by obtaining the title of certified international lecturer at the WTO in the field of anti-dumping, subsidies and safeguard measures.

French

M. Ibrahim ElSeginy est Ministre adjoint des affaires économiques. Il a plus de 25 ans d'expériences dans le commerce et l'industrie. Il a également participé et contribué à de nombreuses négociations comme représentant du gouvernement de la République Arabe d'Egypte. Il s'est également distingué en obtenant le titre de conférencier international certifié auprès de l'OMC dans le domaine de l'antidumping, des subventions et des mesures de sauvegardes.

LYBIA



Mouaad Abdelmajeed Anwily

Trade negotiator

English

Mr. Mouaad Abdelmajeed Anwily has a long standing experience as a negotiator. He took part in numerous negotiations, in particular within the framework of the ZLECA project (Morocco) on consumer protection (Egypt), on market access in the Arab region and the Middle -Orient (Kuwait) and many more from 2012 to date. M. Anwily holds a Masters in Business Administration from the Faculty of Economics at the University of Tripoli in Libya.

French

M. Mouaad Abdelmajeed Anwily a une longue expérience de négociateur. Il a participé à de nombreuses négociations notamment dans le cadre du projet de la ZLECAf (Maroc) sur la protection des consommateurs (Égypte), sur l'accès aux marchés de la région arabe et du Moyen-Orient (Koweït) et bien d'autres de 2012 à ce jour. M. Anwily est titulaire d'un Master en Business Administration de la faculté d'économie de l'université de Tripoli en Lybie.

MAURITANIA



Lemine Vayda
Deputy Director General
for Foreign Trade
Ministry of Trade,
Industry, and tourism
Islamic Republic of
Mauritania

English

Mr Lemine Vayda is the Deputy Director General for Foreign Trade within the Ministry of Trade, Industry and Tourism of the Islamic Republic of Mauritania, He is also an expert in International Trade Integration, Lecturer on questions relating to strategies and development of international trade. He is the Chief Negotiator for Mauritania under the African Continental Free Trade Area (AfCFTA) agreement. By training, he is a Laureate of the National School of Commerce and Management (Morocco).

French

M Lemine Vayda est le Directeur Général Adjoint au Commerce Extérieur au sein du Ministère du Commerce, de l'Industrie et du Tourisme de la République Islamique de Mauritanie, également Expert en Intégration du Commerce international. Conférencier et séminariste sur les questions portant sur les stratégies et développement du commerce international. Il est le Négociateur en chef pour la Mauritanie dans le cadre de l'accord de la Zone de Libre Echange Continentale Africaine(ZLECAf). M. Vayda est Lauréat de l'École Nationale de Commerce et de Gestion (Maroc).

MOROCCO



Mohammed Benjelloun
Director international
Trade relations
AfCFTA Chief Negotiator
Ministry of Trade, Industry,
Investment and Digital
Economy
Kingdom of Morocco

English

Mr. Mohammed Benjelloun is a laureate of the Hassan II Agronomic and Veterinary Institute, as a State Engineer in the agricultural and food industry. He also holds a Higher University Diploma in Legal and Judicial Studies, from the Faculty of Legal, Economic and Social Sciences, Mohammed V University of Rabat.

He held several positions and responsibilities within the Ministry responsible for Foreign Trade, before being recently appointed Director of International Trade Relations within the same Ministry.

French

M. Mohammed Benjelloun est lauréat de l'Institut Agronomique et Vétérinaire Hassan II, en tant qu'Ingénieur d'Etat en industrie agricole et alimentaire. Il est titulaire également d'un Diplôme Universitaire Supérieur en Etudes juridiques et judiciaires, de la Faculté des sciences juridiques, économiques et sociales, Université Mohammed V de Rabat.

Il a occupé différents postes de responsabilités au sein du Ministère chargé du Commerce Extérieur, avant d'être nommé récemment Directeur des Relations Commerciales Internationales au sein du même Ministère.

TUNISIA



Chawki Jaballi
Director, cooperation with
Africa, Negotiator AfCFTA
Ministry of Trade and
export development of
Tunisia

English

Mr. Jaballi is the Director of Cooperation with African countries below the Sahara, the African Union and Regional Economic Communities at the Ministry of Trade and Export Development of Tunisia.

He is also accredited negotiator with the African Union representing Tunisia in the AfCFTA negotiations and National Coordinator of COMESA in Tunisia.

Mr. Chawki Jaballi holds a national diploma in telecommunications engineering, a graduate diploma from the National School of Administration of Tunis (Public Services Advisor), and a Masters in International Trade and Entrepreneurship.

French

Mr. Jaballi occupe le poste de Directeur de la Coopération avec les pays d'Afrique Subsaharienne, de l'Union Africaine et des Communautés Economiques Régionales au Ministère du Commerce et du Développement des Exportations de la Tunisie. Il est également négociateur accrédité auprès de l'Union Africaine représentant la Tunisie dans les négociations de la ZLECAF et Coordinateur National du COMESA en Tunisie.

Monsieur Chawki Jaballi est titulaire d'un diplôme national d'ingénieur des télécommunications, d'un diplôme du cycle supérieur de l'Ecole Nationale d'Administration de Tunis (Conseiller des Services Publics) et d'un Master en Commerce International et Entrepreneuriat.



Aissatou Diallo
Senior Coordinator AfCFTA
and LDCs
International Trade Centre
(ITC)

(Moderator)

English

Aissatou Diallo is Senior Coordinator for the African Continental Free Trade Area (AfCFTA) and Least developed countries, landlocked countries and island countries within the International Trade Center (ITC)

Aissatou Diallo has more than 20 years of experience in trade-related technical assistance. Within ITC's Africa Office, she now promotes the "One Trade Africa" program, which aims to increase private sector participation in the African single market. .

Lawyer and economist, Aissatou Diallo, graduated from the universities of Grenoble (France), Geneva (Switzerland) and Mercer (GA, USA). She also holds numerous professional development certificates in the management of development projects.

French

Aissatou Diallo est coordinatrice pour la mise en oeuvre de la Zone de libre-échange continentale africaine (ZLECAf) et dans les pays les moins avancés, les pays enclavés et les pays insulaires au sein du Centre du commerce international (ITC)

Aissatou Diallo a plus de 20 ans d'expérience dans l'assistance technique liée au commerce. Au sein du Bureau Afrique de l'ITC, elle promeut désormais le programme « One Trade Africa » qui a pour ambition d'accroître la participation du secteur privé au marché unique africain. Juriste et économiste, Aissatou Diallo, est diplômée des universités de Grenoble (France), de Genève (Suisse) et de Mercer (GA, USA). Elle est également titulaire de nombreux certificats de perfectionnement professionnel sur la gestion de projets de développement.

High-level panel discussion



Dr. Raymond Boumbouya
Senior Economist
Afreximbank
Egypt

English

In 2011, Raymond K. Boumbouya joined the African Export-Import Bank as a Manager/Economist at the Department of Research and International Cooperation. Since 2020, Dr. Boumbouya is a Principal Economist/Senior Manager at the same Department at Afreximbank. Before joining the Bank, Dr. Boumbouya was an Economist in various Departments at the World Bank (including World Bank Institute-Growth and Competitiveness, Human Development, Operational Policy and Country Services and the Middle East and North Africa with a focus on the GCC) in Washington, D.C. from 2007 to 2011. Dr. Boumbouya was also an Adjunct Professor of economics for several years at American University in Washington, D.C. where he earned a PhD in economics in 2010.

French

En 2011, Raymond K. Boumbouya a rejoint l'African Export-Import Bank en tant que gestionnaire/économiste au département de la recherche et de la coopération internationale. Depuis 2020, le Dr. Boumbouya est maintenant économiste principal/manager senior dans le même département. Avant de rejoindre la Banque, le Dr. Boumbouya était économiste dans différents départements de la Banque mondiale à Washington, D.C. de 2007 à 2011 (notamment l'Institut de la Banque mondiale - Croissance et compétitivité, Développement humain, Politique opérationnelle et Services aux pays et le Moyen-Orient et l'Afrique du Nord, avec un accent sur le CCG). M. Boumbouya a également été professeur auxiliaire d'économie pendant plusieurs années à l'American University de Washington, D.C., où il a obtenu un doctorat en économie en 2010.



Abdou Soulèye Diop
Managing Partner
Mazars Audit & Conseil

English

Mr Abdou Soulèye DIOP is Managing Partner in Audit & Consulting, with the international Mazars firm, with thirty years of experience.

He is President of the “Africa” Commission at the General Confederation of Moroccan Enterprises-CGEM. He is notably in charge of strengthening economic relations between Morocco and its partners on the Continent, also working on the AfCFTA.

Mr. Diop is also recognized by all stakeholders as one of the experts in the African economy and regional integration.

French

M. Abdou Soulèye DIOP est Managing Partner en Audit & Conseil, auprès du cabinet Mazars international, riche d’une trentaine d’années d’expérience.

Il est Président de la Commission « Afrique » auprès de la Confédération Générale des Entreprises du Maroc-CGEM. Il a notamment en charge de renforcer les relations économiques entre le Maroc et ses partenaires du Continent, Il travaille également sur le projet de la ZLECAf.

Mr Diop est par ailleurs reconnu par l’ensemble des acteurs comme un des experts de l’économie africaine et de l’intégration régionale.



Michaela Dodini
Union for the
Mediterranean Trade
Coordinator, EU
Commission

English

Michaela Dodini is born Italian, European by training and affiliation, and Euro-Mediterranean by conviction. Since 2000, she works for the European Commission in Damascus, Brussels, Geneva, Tunis and Rabat, in several economic and commercial positions. Currently at the Directorate-General for Trade of the European Commission, where she is commercial coordinator for the political file of the Union of the Mediterranean.

French

Michaela Dodini est italienne de naissance, européenne de formation et d'affiliation, euro-méditerranéenne par conviction. Depuis 2000, elle travaille pour la Commission européenne à Damas, Bruxelles, Genève, Tunis et Rabat, dans plusieurs postes économiques et commerciaux. Elle est actuellement à la direction générale du commerce de la Commission européenne, où elle est coordinatrice commerciale pour le dossier politique de l'Union de la Méditerranée.



Guy M'Bengue
Director-General
APEX-CI
Ivory Coast

English

Mr. Guy M'Bengue is the Managing Director of APEX-CI (Export Promotion Agency of Cote d'Ivoire) since his return to Cote d'Ivoire in 1998.

Since 2018, Mr. M'Bengue is Active Ambassador of IATF (Intra-African Trade Fair), an initiative of AFREXIMBANK and the African Union within the framework of the implementation of the African Continental Free Trade Area (AfCFTA)

Mr. Guy M'Bengue graduated from the Lille School of Business and Administration (ESCAE) and holds an MBA in International Affairs from INSEAD in Fontainebleau, France.

He has over thirty years of experience in Europe, USA, Asia, and Africa in International Trade.

French

M. Guy M'Bengue occupe le poste d'Administrateur-Directeur Général de l'APEX-CI (Agence de Promotion des Exportations de Côte d'Ivoire) depuis son retour en Cote d'Ivoire.

Depuis 2018, M. M'Bengue est Ambassadeur Actif de IATF (Intra-African Trade Fair), une initiative de l'AFREXIMBANK et de l'Union Africaine dans le cadre de la mise en œuvre de la zone de libre-échange continentale africaine (ZLECAf).

Monsieur Guy M'Bengue est diplômé de l'Ecole Supérieure de Commerce et d'Administration des Entreprises (ESCAE) de Lille et titulaire d'un MBA en Affaires Internationales de l'INSEAD de Fontainebleau en France.

Il a plus de trente ans d'expérience en Commerce International en Europe, aux USA, en Asie et en Afrique.



Mondher Mimouni
Chief, Trade and Market
Intelligence Section
International Trade Centre
(ITC)

English

Mondher Mimouni is Head of the Trade and Market Intelligence section. As part of his work on international trade, he built the Market Access Map web application and developed the Trade Performance Index to assess and monitor countries' export performance and competitiveness. He has assisted many developing countries in their multilateral and regional trade negotiations.

Mr. Mimouni holds a M.Phil. in development economics from the Economic University of Montpellier, and a Master in agricultural development policy and administration from the International Center for Advanced Mediterranean Studies (CIHEAM-Montpellier)

French

Mondher Mimouni est chef de la section Trade and Market Intelligence. Dans le cadre de ses travaux sur le commerce international, il a construit l'application Web Market Access Map et développé l'indice de performance commerciale pour évaluer et surveiller les performances à l'exportation et la compétitivité des pays. Il a aidé de nombreux pays en développement dans leurs négociations commerciales multilatérales et régionales.

M. Mimouni est titulaire d'un M.Phil. en économie du développement de l'Université économique de Montpellier, et d'un Master en politique de développement agricole et d'administration du Centre international des hautes études méditerranéennes (CIHEAM-Montpellier)



Lilia Hachem Naas
Chief, Office for Arab States
International Trade Centre
(ITC)

(Moderator)

English

A Tunisian national, Ms Lilia Hachem Naas is currently Chief Office for Arab States at the International Trade Centre in Geneva.

From Oct. 2017 to Dec 2019, Ms. Naas was Director for the North Africa sub-regional Office of the United Nations Economic Commission for Africa (UNECA). During her tenure, Ms. Naas strengthened the relationship and interaction of the Office with member states. In particular, she led the initiation of new programmes on macroeconomic policy, supported the ratification and implementation of AfCFTA and conducted assessment of SDGs implementation. She also led the development of the area of specialisation on “employment, skills and sustainable development”.

Ms Hachem Naas holds an MBA in International Business Management and a Master of Science in Management Information Systems from University of Maryland College Park in the USA. She holds a Bachelor degree in business management from IHEC of Tunis

French

De nationalité tunisienne, Mme Lilia Hachem Naas est actuellement chef du bureau pour les États arabes au Centre du commerce international à Genève.

D'octobre 2017 à décembre 2019, Mme Naas a été directrice du bureau sous régional pour l'Afrique du Nord de la Commission économique des Nations Unies pour l'Afrique (CEA). Au cours de son mandat, Mme Naas a renforcé les relations du Bureau avec les États membres. En particulier, elle a initié de nouveaux programmes sur les politiques macroéconomiques, la ratification et la mise en œuvre de la ZLECAf et la mise en œuvre des ODD. Elle a également dirigé le développement du domaine de spécialisation «emploi, compétences et développement durable».

Mme Hachem Naas est titulaire d'un MBA en gestion des affaires internationales et d'un master des sciences en gestion des systèmes d'information de l'Université du Maryland College Park aux États-Unis. Elle a une maîtrise en Hautes Etudes Commerciales (HEC) de l'IHEC de Tunis.

Thematic Session on E-commerce



James Howe
Senior Adviser
International Trade Centre
(ITC)

English

James leads advisory work on international marketing, branding and e-commerce at ITC. Project work involves working with institutional partners and groups of SMEs in developing and least developed countries, helping them to acquire capabilities to promote their goods and services in international markets.

James is programme manager for ITC's "ecommerce Connect", which supports inclusive access to e-commerce through training, networking and the provision of tools and advisory services. Prior to joining the UN in 2013, James held various positions in the private sector, working variously for Dow Chemical, JP Morgan, ZS Associates, DHL Worldwide before setting up a consulting firm.

French

James dirige le travail de conseil sur le marketing international, la stratégie de marque et le commerce électronique à l'ITC. Son travail implique de travailler avec des partenaires institutionnels et des groupes de PME dans les pays en développement et les pays les moins avancés, en les aidant à acquérir des capacités pour promouvoir leurs biens et services sur les marchés internationaux.

James est gestionnaire de programme "ecommerce Connect" de l'ITC, qui soutient l'accès inclusif au commerce électronique par la formation, la mise en réseau et la mise à disposition d'outils et de services de conseil. Avant de rejoindre l'ONU en 2013, James a occupé divers postes dans le secteur privé, travaillant notamment pour Dow Chemical, JP Morgan, ZS Associates, DHL Worldwide avant de créer une société de conseil.



Mondher Khanfir
Co-founder, Vice President
Tunisia Africa Business
Forum (TABC)
Tunisia

English

Mondher Khanfir is a seasoned professional with a strong background in business consulting, governance, transformation strategy and investment advisory for both private and public sectors. His passion for public policy as enabler of social and economic development had driven him to policy analysis and advocacy, mainly in Africa and MENA region, where he is regularly appointed as expert by different International institutions, namely the World Bank, OECD, UN-ESCWA, AFD, GIZ and EBRD. He is assisting Governments to develop innovation ecosystem and manage infrastructure investment plans in order to better integrate international value chains. He authored several reports and led many missions to implement framework programs, also delivered studies on private sector competitiveness and analysis on the capital market development in emerging economies.

His publications are searchable on <https://www.slideshare.net/MondherKhanfir>

French

Mondher Khanfir possède une solide expérience en matière de conseil aux entreprises, de gouvernance, de stratégie de transformation et de conseil en investissement pour les secteurs privé et public. Sa passion pour les politiques publiques en tant que facteur de développement social et économique l'a conduit à l'analyse des politiques et au plaidoyer, principalement en Afrique et dans la région MENA, où il est régulièrement nommé expert par différentes institutions internationales, notamment la Banque mondiale, l'OCDE, l'UN-ESCWA, l'AFD, la GIZ et la BERD. Il aide les gouvernements à développer des écosystèmes d'innovation et à gérer des plans d'investissement dans les infrastructures afin de mieux intégrer les chaînes de valeur internationales.

Ses publications sont consultables sur <https://www.slideshare.net/MondherKhanfir>

Thematic Session on E-learning



Shaun Lake
Senior Advisor E-Learning
International Trade Centre
(ITC)

English

Shaun Lake is the Senior Advisor for E-Learning and Academy Manager of the SME Trade Academy. He is responsible for instructional design, the development of new learning solutions and the identification and implementation of appropriate learning technologies. The SME Trade Academy has grown to an offer of more than 100 courses in four languages with 150 000 enrolments per year.

French

Shaun Lake est le conseiller principal pour l'apprentissage en ligne et le directeur de l'académie de la SME Trade Academy. Il est responsable de la conception pédagogique, du développement de nouvelles solutions d'apprentissage et de l'identification et de la mise en œuvre des technologies d'apprentissage appropriées. La SME Trade Academy est devenue une offre pour plus de 100 cours en quatre langues avec 150 000 inscriptions par an.



Karima Bounemra Ben Soltane
Director UNECA- African
Institute for Economic
development and
planning
(IDEP)
Senegal

English

Ms. Karima Bounemra Ben Soltane is currently Director of the African Institute for Economic Development (IDEP) and Planning, which is the training arm of the United Nations Economic Commission for Africa (UNECA), based in Dakar, Senegal.

IDEP acts as a think-tank and capacity building institution, helping all African countries to plan, design, implement and evaluate development policies in order to reach the Agenda 2030 (SDGs) and the Agenda 2063 of the African Union.

Ms. Ben Soltane holds a doctorate in information systems from Pierre and Marie Curie University, Paris, France, and an engineering degree in computer science from the Faculty of Sciences, Tunis, Tunisia.

French

Mme Karima Bounemra Ben Soltane est actuellement directrice de l'Institut africain de développement économique et de planification (IDEP) qui est la structure de formation de la Commission Economique pour l'Afrique des Nations Unies (CEA). L'Institut est basé à Dakar au Sénégal.

L'IDEP agit en tant qu'institution de réflexion et de renforcement des capacités, aidant tous les pays africains à planifier, concevoir, mettre en œuvre et évaluer les politiques de développement en vue d'atteindre l'Agenda 2030 (ODD) et l'Agenda 2063 de l'Union Africaine.

Mme Ben Soltane est titulaire d'un doctorat en systèmes d'information de l'Université Pierre et Marie Curie, Paris, France, et d'un diplôme d'ingénieur en informatique de la Faculté des Sciences, Tunis, Tunisie.



Hamza Babetta
Secretary General
National Union of
Mauritanian Employers

English

Mr. Hamza Babetta is currently General Secretary of the 'Union Nationale du Patronat Mauritanien'. Before taking up this post, he was Deputy Secretary General in the same institution. Before joining UNPM, he was a junior expert at the Office of FAO and a former Administration and Finance Officer at the UNDP office in Nouakchott.

Mr. Hamza BABETTA graduated in economics at the master's level from the University of Nouakchott (Mauritania). He has also followed several diploma courses and internships, in business management, green economy and human resources.

French

Monsieur Hamza Babetta est actuellement Secrétaire Générale de L'Union nationale du Patronat Mauritanien. Avant d'occuper ce poste, il était Secrétaire Générale Adjoint dans la même institution. Avant de rejoindre l'UNPM, il était expert junior à la FAO et ancien chargé de l'administration et des finances au bureau du PNUD à Nouakchott.

Hamza BABETTA est diplômé en sciences économiques au niveau maîtrise de l'Université de Nouakchott (Mauritanie). Il a aussi suivi plusieurs formations diplômantes et stages, en gestion des entreprises, économie verte et ressources humaines.

Closing session: the Rabat Declaration



Dr. Amany Asfour
President
Africa Business Council (Int.)

English

Dr. Amany Asfour established her company for health care management and medical equipment with more than 30 brands. She also established the Egyptian Business Women Association in 1995 and the Federation of Business & Professional Women with the objectives of promoting young generations of women entrepreneurs and giving guidance to women-led SMEs. Dr. Asfour founded the African Alliance for Women Empowerment and the Africa Vision company to increase Intra-African trade. She is the founder and Chair of the African Congress for Women Entrepreneurs. Dr Asfour is elected as the Chair of the FEMCOM-Egypt Federation of Business Women Associations in the COMESA Region and Chair of the COMESA Business Council the apex Body of Private sector in COMESA.

Dr. Asfour received many awards from all over the world. She graduated from Faculty of Medicine – Cairo University and holds a Master Degree & M.D. degree in Pediatrics from the National Research Center of Egypt.

French

Le Dr Amany Asfour a créé son entreprise de gestion des soins de santé et d'équipements médicaux, qui compte plus de 30 marques. Elle a également créé l'Association des femmes d'affaires égyptiennes en 1995 et la Fédération des femmes d'affaires et professionnelles avec pour objectifs de promouvoir les jeunes générations de femmes entrepreneurs et d'accompagner les PME dirigées par des femmes. Le Dr Asfour a fondé l'Alliance africaine pour l'autonomisation des femmes et la société Africa Vision pour accroître le commerce intra-africain. Elle est la fondatrice et la présidente du Congrès africain des femmes chefs d'entreprise. Mme Asfour est élue présidente de la Fédération égyptienne des associations de femmes d'affaires de la région du COMESA (FEMCOM) et présidente du Conseil des affaires du COMESA, l'organe suprême du secteur privé du COMESA.

Le Dr Asfour a reçu de nombreux prix dans le monde entier. Elle est diplômée de la faculté de médecine de l'université du Caire et est titulaire d'une maîtrise et d'un doctorat en pédiatrie du Centre national de recherche d'Égypte.